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Szikrázó az égbolt 

aranyfüst a lég, 

eltörpül láng-űrben a 

tarka vidék. 

Olvadtan a tarló 

hullámzik, remeg, 

domb fölött utaznak 

izzó gyöngyszemek. 

Ragyogó kékségen 

sötét pihe-szál: 

óriás magányban 

egy pacsirta száll. 

 

 

 

 

 

Meghívó 

Július 23-án, szombaton délután fél öttől a 

Művelődési házban különleges koncerten 

vehetünk részt: Ipolytölgyes ad otthont a 

jubileumi "Pipacs fesztivál" záró 

eseményének. A különleges zenei 

élményt nyújtó alkalmon cigányzenét 

játszanak holland egyetemisták és magyar 

cigányzenész tanáraik. Az esten fellépnek 

a híres Terék József és barátai a Tárogató 

Hungarikum Koncerttel. 

Minden érdeklődőt szeretettel várunk! 

 



Kedves Tölgyesiek, - hónapról hónapra egyre nehezebb az ország, a családok és így az egyének helyzete is. A 

pénzromlás mértékét szinte csak becsülni tudjuk. A jövedelmünk, a nyugdíj egyre kevesebbet ér és ennek a 

folyamatnak a végét sem látjuk még. Mindezt tetézi a rendkívüli aszály, aminek az élelmiszer árak infláció 

feletti emelkedése lesz a következménye. 

Ez a szinte példa nélküli helyzet nehéz döntések elé állítja nem csak az embereket, de az Önkormányzatot is. 

Mi évente kétszer kapunk "fizetést" iparűzési adó formájában. A zökkenőmentes működést is biztosítanunk kell 

és azt is, hogy a falu fejlesztésére fordítható pénzt a leghatékonyabban költsük el, megelőzve az infláció 

mértékéhez hasonló értékvesztést. Részben ezért vásároltunk több ingatlant a faluban. Mostantól pedig ezek 

állagának javításába fektetjük a szabad pénzeszközünket. 

Immár nyolcadik éve tart a "hét bő esztendő" az önkormányzat életében a MONO IpolyFabric-nak 

köszönhetően. Megvalósultak azok a fejlesztések, amelyek eredményeként a rendezett településünket 

hatékonyan tudjuk működtetni. A jelen körülmények között a vagyoni helyzetünk megőrzése lett az elsődleges 

szempont a rövidtávú céljaink között.  A négy házas ingatlannal szeretnénk olyan célokat elérni, ami a tölgyesi 

lét biztonságát és minőségét emeli tovább. Kialakítunk egy szükséglakást, egy "fecske lakást", egy épületet 

alkalmassá teszünk arra, hogy ott bolt nyílhasson. A Rákóczi utcai Szabó-ház pedig egyelőre a pénzünket őrzi. 

Eladni szándékozunk, amint szükségünk lesz az árára a többi ház felújítása során. 

Anyagi helyzetünk tehát stabil, egyelőre nincsenek veszélyben a lakosságnak nyújtott szolgáltatásaink, sőt 

szélesíteni kívánjuk ezek körét a jövőben is. 

 

Hírek: 

A Képviselő-testület múlt keddi ülésén végleg leállította a "Győzd le önmagad" tanulmányi versenyt, 

ugyanakkor megnégyszerezte a beiskolázási segély összegét! Új elem, hogy már az óvodások "tanév" 

kezdéséhez is adunk támogatást. Az óvodáskorúak tízezer, az általános iskolások húszezer, a középiskolások 

harmincezer, felsőfokú iskolába járók negyvenezer forint támogatást kapnak. Korábban döntött a Testület arról, 

hogy egyszerűsítjük, és előbbre hozzuk a támogatás kifizetését. Ennek részleteit a hírmondó augusztusi 

számában közöljük. 

Évről évre egyre nagyobb érték az árnyék. Emiatt is kedveltek a fedett leülők a közterületeken. A Képviselő-

testület további öt darab beszerzéséről döntött: három kerül a megújuló játszótérre, kettő pedig az Ipoly partra, 

a stég közelébe. 

Apropó stég! Ipolytölgyestől a legnagyobb a vízi túra forgalom az folyón. Ezért nagy gondot fordítunk arra, 

hogy az itt vízre szállók rendezett körülményeket találjanak a parton. 

Gondozott terület, információs táblák, hulladékgyűjtő, WC és a legnagyobb stég a folyón. Ez nem sok, de mégis 

több, mint bárhol máshol az Ipoly mellett. Ennek mostanára akkora sikere és híre lett, hogy hétvégente mi 

Tölgyesiek is alig férünk a jelenleg katasztrofálisan kevés vízhez. Egyelőre csupán információs táblákkal kérünk 

mindenkit, hogy ne sajátítsák ki a stég közvetlen közelében lévő területet. A későbbiekben a fürdőzésre, 

sátrazásra alkalmas partszakasz bővítésével kell kezelnünk a megnövekedett igényt. 

Befejezéséhez közeledik a játszótér felújítása és kibővítése. Az 

új eszközök összeválogtásánál célunk volt, hogy a képességek 

fejlesztésére legyenek alkalmasak, a kisgyerekek ügyesedjenek 

a játszás közben. Fontos szempont volt az is, hogy az Otthon 

lakói is minél több féle eszközt tudjanak teljes értékűen 

használni. Így a nagy körhinta, - amelyre egyszerre kettő 

kerekesszék is felfér a további "utasok" mellé, - elsősorban a 

számukra készült. Remélhetőleg a nagy fészekhintát is fogják 

tudni használni és a poliball nevű labda dobálót, ami több 

személy számára nyújt ügyességet fejlesztő szórakozást. 



A jövő héten készül el az udvarokat összekötő járda öntött gumi burkolata. Ebbe a gyermekkorunk kedvelt 

játéka, egy ugró iskola is bele lesz jelölve tartósan. 

Játszóterünk négy udvarból áll: az elsőben van a régi vár, 

aminek a felújítása most kezdődik, ezért az még hetekig 

zárva lesz. Ide építünk ki egy ivókutat a megszüntetett 

közkút pótlására. A második és harmadik udvar lett teljesen 

megújítva a különösen szigorú balesetvédelmi szabályoknak 

megfelelően. Itt a gumi ütéscsillapító felületek köré a gyepet 

ősszel telepítjük, bízva a szárazság elmúlásában. Ez a két 

udvar a hétvégétől már használható lesz. 

A negyedik udvart alapvetően a felnőtteknek szánjuk. Itt a 

korábbi salakos pálya teljes területére gyepet telepítünk. 

A húsz éve épített játszótér mostani megújítása 

remélhetőleg további húsz évig nagyobb ráfordítás nélkül 

fog működni sok sok gyermek örömére.  

Most érezzük igazán, hogy annak idején milyen jó döntés volt a játszóteret körbeültetni sűrűn fákkal. Ritka 

érték, hogy a mi játszóterünknek természetes árnyékolása van. Köszönet az akkoriban előrelátóan munkálkodó 

elődeinknek! 

A játszótér két középső udvara, az új vár, a körhinta, a hinták és a rugós eszközök mától használhatók! 

A régi vár és a régi kosárpálya udvar felújítása még tart. Jövő hétfőn az egész játszótér le lesz zárva a 

járda gumizása miatt néhány napra. Utána a két középső udvar végleg megnyílik.  

A játszótérhez is kapcsolódik az az igyekezetünk, hogy a kiszélesített burkolatú Kossuth utcában a gyorshajtást 

visszaszorítsuk. Olyan megoldást keresünk, ami a szabályosan közlekedők számára nem jelent kellemetlenséget 

(fekvőrendőr). Az utca középső szakaszát tesszük alkalmatlanná a gyorshajtásra. Első lépésként a virágládákkal 

próbálkozunk. Folyamatosan változtatjuk a helyüket, a távolságukat egymástól, míg a célszerű formát el nem 

érjük.  

Egyelőre még tehetetlenek vagyunk a főúton a felháborító mértékű gyorshajtással szemben. Nem nyugszunk 

bele, keressük a tartós megoldást, mert sajnos a ritkán megjelenő traffipaxos autó nem elég hatékony visszatartó 

erő. 

Mindannyiunk életét nehezíti a rendkívüli aszály, ami a hőhullámokkal párosulva megviseli a növényzetet. 

Munkatársaink elsődleges feladatává vált a telepített fáink életben tartása.  

A háziállatokat tartók fontos teendője a friss ivóvíz és árnyék biztosítása. Az Önkormányzatnak feladata az 

állatkínzások feltárása és az intézkedés megkezdése ennek megszüntetésére. Az ivóvíz meglétét nem 

ellenőrizzük, csupán a megkülönböztetett figyelmet kérjük ebben a kritikus időszakban. 

Hulladékkezelés: Haladunk! Jó a tapasztalat a ruhagyűjtő konténer áthelyezésével. A főterünkre kommunális 

hulladékot lerakni szándékozók legutóbb a nyírfás parkban tették le zsákjaikat. Az esetet lakossági 

bejelentés  alapján kamerarendszerünk segítségével a rendőrség kivizsgálta és eljárást kezdeményezett. A 

budapesti elkövetők bizonyára meglepődtek, amikor lakóhelyükön indult eljárás ellenük a tölgyesi illegális 

hulladék lerakás miatt. 

Ipolytölgyes lakossága számára sértés, hogy idegenek a mi falunkban akarnak megszabadulni a szemetüktől, 

mert az nekik így kényelmesebb és olcsóbb. Kérjük, aki bármi rendellenességet lát, illegális hulladék lerakást, 

azonnal tegyen bejelentést, hogy a kamerarendszerünk segítségével a rendőrség beazonosíthassa az elkövetőt. 

(Sértés számunkra gyorshajtás is: a hangerejével és a veszélyességével falunk élhetőségét rongálják.) 

Országos akciót hirdetett az NHKV ZRT: a feleslegessé vált azbeszt tartalmú anyagokat ingyenesen elszállítják. 

Ez a pala tetőanyagokat jelenti elsősorban. Kérünk mindenkit, hogy van ilyen az udvarukban, éljenek a 

lehetőséggel. A pala nem tehető be a sittes konténerbe! Részletek a keretes hirdetésünkben. 

A hulladékok elhelyezéséről röviden: kommunális hulladék szállítást az Önkormányzat fizeti. A csomagolási 

hulladékot (szelektív) havonta egyszer szállítják el, zsákot az Önkormányzat biztosít.  



Soron kívül is kérhető zsák munkaidőben, ingyenesen. Elektromos hulladék, csomagolási hungarocell 

munkaidőben leadható a Községháza udvarán. Ugyanitt átvesszük a veszélyes hulladéknak számító kiürült 

festékes dobozokat is. Építési törmelék háztartásonként évi egy köbméterig ingyenesen lerakható az 

önkormányzati konténerben, ami többnyire a Községháza udvarán van. Zöldhulladék lerakó udvarunk 

folyamatosan fogadja a lágyszárú növényeket. A fásszárúakat aprítjuk, a szállításban tudunk segíteni. 

Lomtalanítást minden kommunális hulladék előfizetéssel rendelkező háztartás kérhet a szolgáltatótól évente 

egyszer, kettő köbméter mennyiségig. Egyéb hulladék elhelyezési igénnyel forduljanak az Önkormányzathoz. 

Tisztelt Tölgyesiek, Önkormányzatunk feladata az itt élők szolgálata. A nehezedő körülmények miatt erre egyre 

több embernek lesz szüksége. Forduljanak bizalommal hozzánk. Ésszerű határokon belül igyekszünk segíteni. 

Az eszközkölcsönzőnk és a falugondoki szolgálat két fontos eszköz e téren. Éljünk vele. 

Rendezvények, események: 

Július 23-án, szombaton délután fél öttől a Művelődési házban különleges koncerten vehetünk részt: 

Ipolytölgyes ad otthont a jubileumi "Pipacs fesztivál" záró eseményének. A különleges zenei élményt nyújtó 

alkalmon a cigányzenét játszanak holland egyetemisták és magyar cigányzenész tanáraik. Az esten fellépnek a 

híres Terék József és barátai a Tárogató Hungarikum Koncerttel. "- Ki hinné, hogy hazánk után Hollandiában a 

legnépszerűbb a magyar cigánymuzsika? A tulipánok országában számtalan egyetemen működik diákok alkotta 

cigányzenekar. Az egyik legismertebb a delfti műszaki egyetem Pipacs nevű formációja." forrás: Blikk 

Az együttes évente egyszer jön el Magyarországra, hogy hazai cigányzenészektől tanuljanak. Idén már huszadik 

éve a jöttek el Perőcsénybe, ahol egész héten komoly  munka folyik. Délelőtt, délután gyakorolnak, tanulnak a 

jónevű, budapesti cigányzenészektől. Esténként koncertet adnak a térségben. Jövő héten Budapesten és 

Keszthelyen lépnek fel. A szombati koncertre az együttes "kiöregedett" tagjai is eljönnek Hollandiából, így 

színpadunkon közel harminc zenész fog játszani! 

Augusztus 13, szombat a szokásos Vízi Családi nap. Az Ipoly rendkívül alacsony vízállása miatt, ennek a 

programnak a megrendezése egyelőre bizonytalan. 

Szeptember 03, szombat, Kerék fesztivál Részletes program a hírmondó augusztusi számában. 

 

Czibulya József másodszor is Tölgyes bírója 

Czibulya József második bírói ciklusa 1938 elején veszi kezdetét, s 1943. szeptember 12-én még hivatalban 

volt. Ez az 1076 III. C/a Ipolytölgyes 1933–1944 kötet utolsó, erősen rongálódott képviselő-testületi 

jegyzőkönyvéből derül ki. A háború éveiben a testületi ülések talán rendszertelenebbé váltak vagy a 

feljegyzések elkallódtak. Jegyzőkönyv hiányában azt sem tudjuk, hogy 1941-ben volt-e választás. A 6 éves bírói 

működés néhány érdeklődésre számot tartó ügye, esete: 

Az 1938. április 8. közgyűlésen megállapították, hogy a tűzoltószertár nem felel meg a követelményeknek, 

újnak építéséről határoznak, melynek kivitelezését helyi kőművessel kell megoldani 

Az 1938. december 13-ai közgyűlés – mely a Felvidék magyarlakta területeinek visszacsatolását  biztosító első 

bécsi döntés után tartatott – Hont vármegye sorsával foglalkozott. Talán nem érdektelen, ha feljegyzést az 

utókor számára teljes terjedelemben közzé tesszük. 

Jegyzőkönyv 

Felvétetett Ipolytölgyesen 1938. évi december hó 13-án a községi képviselő-testület rendkívüli közgyűlésén  

Jelen vannak: Czibulya József községi bíró mint elnök, Keresztes János, Rostás István, Staud Pál,  Tóth Balázs, 

id. Hanusz János, Ormándi Vendel, Staud Ferenc, ifj. Vesztig Mihály községi képviselő-testületi tagok és Lenkey 

Gyula körjegyző. 

Községi bíró üdvözli a megjelent képviselőtestületi tagokat, megállapítja, hogy a községi képviselőtestület 

szabályszerűen hivatott egybe, a közgyűlést megnyitja; a jegyzőkönyv hitelesítésére Staud Pál és ifj. Vesztig 

Mihály képviselőtestületi tagokat kéri fel. 

Tárgy: Keresztes János plébános indítványa 



Elnök előterjeszti, hogy tudomására jutott, miszerint a kormány hatóságok olyan tervvel foglalkoznak, hogy a 

trianoni csonka, – és a most visszacsatolt Hont vármegyei községeket más törvényhatóságokhoz szándékoznak 

csatolni, ami egyet jelentene a történelmi Hont vármegye teljes megszüntetésével. Arra való tekintettel, hogy 

az ősi Hont vármegye fenntartása Ipolyság székhellyel, mint gazdasági és kulturális gócponttal és a 

visszacsatolt csonka Bars vármegyével egy törvényhatósággá alakításának az ősi Hont vármegye községeinek 

és így községeinknek is érdeke, kéri a képviselőtestületet: mondja ki határozatilag, hogy Hont vármegye 

megszüntetése, illetve felosztása ellen a leghatározottabban tiltakozik. Mondja ki továbbá a képviselőtestület, 

hogy a történelmi Hont vármegye fenntartása érdekében való jóindulatú támogatására kérje fel a község a 

nagyméltóságú m. kir. Belügyminiszter és felvidéki miniszter urakat.  

A képviselő-testület a következő határozatot hozta: 

22/938 kgy. Határozat: 

A képviselőtestület az elnöki indítványt egyhangúlag elfogadja. A történelmi múltú ősi Hont vármegye 

megszüntetése ellen a leghatározottabban tiltakozik, mert a községnek gazdasági érdeke azt kívánja, hogy 

Hont vármegye teljes egészében fenntartassék, Bars megyével közös törvényhatósággá alakíttassék. 

Felkéri a község a nagyméltóságú m. kir. Belügyminiszter és felvidéki miniszter urakat, hogy a község ily irányú 

kérését döntés előtt figyelembe venni és jóindulatú pártfogásukba venni kegyeskedjenek.   

Bizonyára a helyi és a többi települési állásfoglalásnak is szerepe lehetett abban, hogy a háború éveiben az 

Alsó-Ipoly mente Bars és Hont közigazgatásilag egyelőre egyesített vármegye része lett. 

           Dr. Koczó József 

helytörténeti kutató 

 

Az NHKV Nemzeti Hulladékgazdálkodási Koordináló és Vagyonkezelő Zrt. országos azbesztmentesítési 

pályázatot hirdet lakossági ügyfelei részére 

A pályázaton részt vehet, aki az alábbi feltételek mindegyikének megfelel: 

 Természetes személy, aki  

1. rendelkezik hulladékgazdálkodási közszolgáltatási díj számlával, ezáltal Vevő (fizető) 

azonosítóval is rendelkezik a pályázatban érintett ingatlan vonatkozásában; 

2. a hulladékról szóló 2012. évi CLXXXV törvény (továbbiakban Ht.) 91. § (2); alapján 

rezsicsökkentésre jogosult; 

3. akinek a hulladékgazdálkodási közszolgáltatási díj számlák vonatkozásában lejárt díjhátraléka 

nem áll fenn az NHKV Zrt. felé. 

 Valamint a Ht. 91. § (3) bekezdése és a 91/A. § (3a) értelmében természetes személyekkel egy tekintet 

alá eső, rezsicsökkentésre jogosultak, akik megfelelnek a fenti 1. és 3. pontokban rögzítetteknek. 

A támogatás egyszeri, nem pénzbeli támogatás és a pályázati dokumentáció alapján megállapított mennyiségű 

azbeszthulladék begyűjtésére, szállítására és ártalmatlanításra történő átadásra vonatkozik. A támogatáshoz a 

pályázónak nem kell önerőt biztosítania. Az ingatlanonként elszállítható maximális mennyiség 300 m2 

azbeszthulladék. 

2022. június 20. 8.00 órától keretkimerülésig, de legkésőbb 2022. augusztus 22. 24:00 óráig. 

A pályázattal kapcsolatos részletes információkat a Pályázati kiírás tartalmazza, amely elolvasható és a pályázat 

benyújtásához kitöltendő dokumentumokkal egyetemben letölthető a https://nhkv.hu/azbeszt-informaciok 

felületről. 

A lakossági azbesztmentesítés pályázattal kapcsolatosan felmerülő kérdéseivel az azbeszt@nhkv.hu e-mail 

címünkön fordulhat munkatársainkhoz.  
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Az elmúlt évekhez hasonlóan a 

Katasztrófavédelem kéményseprő 

munkatársai a nyár végén szervezett 

formában keresik fel településünk 

háztartásait. A részleteket és az igénylés 

menetét az augusztusi számunkban közöljük. 

Szelektív hulladékszállítás időpontjai: 

Augusztus 03. 

Augusztus 31. 

Szeptember 28. 

Október 26. 

November 23. 

December 21. 
 


